
اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      شهر سوخته | قديمي ترين تمدن جهان
شهر سوخته زابل براساس يافته هاي باستان شناسان با قدمتي از 5هزار سال قبل 
از قديمي ترين تمدن هاي جهان است. اين جاذبه در تپه هاي بلند با ارتفاع بين ۱۲ 

تا ۱۸كيلومتر مابين رودهاي هامون و هيرمند قرار دارد.

آنچه بايد در فضاي تعليق كرد؟

سيدحسن اطيابي در ويراستي نوشت: ساعت كار قهوه خانه ها حدود ۱۷ساعت در شبانه روز، ساعت 
كار كافه ها حدود ۱۵ساعت در شبانه روز، ساعت كار پاساژها حدود ۱۳ساعت در شبانه روز، ساعت 
كار گيم نت ها حدود ۱۲ساعت در شبانه روز اما ساعت كار اكثر مساجد: حدود چهار ساعت در شبانه 

روز آن هم با هيئت امناي فرتوت و بداخلاق كدام جبهه پركارتر است؟

صفحه رسمي رهبر معظم انقلاب در ش��بكه اجتماعي x با درج طرحي با عنوان سيلي سخت نوشت: 
جمهوري اسلامي سيلي سختي به گونه امريكا نواخت، به يكي از پايگاه هاي مهم او در منطقه، پايگاه 
العديد، حمله كرد و خساراتي وارد كرد. اينكه ايران دسترسي داشته باشد به مراكز مهم امريكا در منطقه و 
هروقت مقتضي دانست عليه آن اقدام كند، حادثه كوچكي نيست، حادثه بزرگي است و قابل تكرار است.

كانال تلگرامي محلل كه نگاهي استراتژيك 
به رخدادهاي منطقه اي دارد نوشت: 

قبلًا گفتيم دش��من يك جن��گ ادراكي و 
شناختي سنگين جديد را عليه كشورمان 
آغاز كرده است. اين جنگ چند محور داشته 
و دارد. القاي روايت پيروزي در نبرد ۱۲روزه، 
ايجاد اخت��لاف و دوقطبي س��ر هر چيزي 
در داخل كش��ور و ترور ش��خصيتي، رهبر 
انقلاب اسلامي نيز از آن جمله بوده است. 
اما مي ت��وان يكي از مهم تري��ن محورهاي 
آنها در اين جنگ را ايجاد فضاي تعليق در 
ايران دانست.به چه معنا؟ به معنايي كه در 
روزهاي گذشته مشاهده كرديم. يعني ايجاد 
يك فضاي تعليق ذهني در س��طح توده و 
نخبه در خصوص اتفاقات در جريان و آينده: 
اينكه امروز، فردا، سه روز ديگر، هفته ديگر، 
آخر هفته، در روز ايكس، در شب ايگرگ و.... 

امريكا واسرائيل حمله خواهند كرد. 
اين نيز سه نتيجه در س��طح توده، نخبه و 
نيروهاي مس��لح دارد: در سطح توده باعث 

شرطي شدن ذهن جامعه مي شود. اذهان 
دچار اضطراب مي شوند. افراد هر روز منتظر 
مي مانند تا فلان روز خاص س��ر رس��يده و 
ببينند اتفاقي مي افتد يا خير. صبح از خواب 
بيدار مي شويم و منتظريم كه آيا امروز حمله 
خواهند كرد؟ نتيجه كوتاه مدت اين مسئله، 
ضربه به فعاليت هاي اقتصادي و اجتماعي 

كش��ور، در ميان مدت، فرسودگي ذهني و 
رواني جامعه و در بلند مدت شكستگي اراده 
مقاومت ملت است. در سطح نخبه، اين حس 
تعليق و خبرهاي متواتر، نتيجه اي جز پديده 
س��رريز اطلاعات كه منجر به قفل شدگي 
تحليلي مي شود ندارد. در سطح نيروهاي 
مس��لح نيز آماده باش بالاي طولاني مدت 

به يك ش��كل، باعث لمس شدن سيستم 
در برابر هشدار مي ش��ود. اكنون مي توانيد 
متوجه ش��ويد يكي از دلايلي كه دش��من 
هنوز حداقل در ۱۲استان ما ريزپرنده پرواز 
مي دهد، در مرزها پهپادها فعاليت مي كنند 
و... چيس��ت. هدف ايجاد يك حس توأمان 
جنگ و صلح و نه جنگ نه صلح است. هدف، 
س��اخت يك فضاي عدم اطمين��ان، ايجاد 
گيجي و لمس شدگي در برابر تهديد و وارد 
آوردن ضربات دلخواه از ميانه هشدارهاي 
معتبر و غيرمعتبر است.موارد گفته شده به 
معناي اين نيست كه دشمنان طرح و قصد 
حمله جديد ندارند يا نبايد هوشيار بود زيرا 
ذات دشمن، خباثت در هر لحظه است. بلكه 
منظور ايجاد فضاي تعليق در جامعه است. 

  پس راهكار چيست؟ 
در سطح توده، تبيين ش��رايط موجود، در 
سطح نخبه، فراشناخت از طرح دشمنان و 
در سطح نيروهاي مسلح، بازتوليد آمادگي 

در قالب هاي متنوع پيشنهاد مي شود. 

مسجدهايي كه فقط 4ساعت باز هستند ! سيلي سخت به امريكا در العديد قابل تكرار است

اهميت انرژي هسته اي در بيان رهبري
صفحه رسمي رهبرمعظم انقلاب در شبكه 
اجتماعي x بخشي از بيانات ايشان درباره 
اهميت انرژي هسته اي را بازتاب داد:  هر 
كس��ي ايران قوي مي خواهد، هر كسي 
ايران را دوست دارد،هر كسي جمهوري 
اسلامي را دوست دارد، هر كسي ملت را 
دوست دارد و قوت اين كشور را مي طلبد،  
بايد به تلاش و فعاليت علمي و تحقيقاتي 

و صنعتي كه در صنعت هسته اي انجام مي گيرد اهميت بدهد و برايش اعتبار قائل شود.  

اربعين امسال ميدان نبرد روايت ها 
كانال تلگرامي ژئوپليتيك رس��انه در 
تلگرام نوش��ت: با نزديك ش��دن به 
اربعين حس��يني، پروژه اي پيچيده و 
خزنده عليه مقاومت منطقه اي وارد فاز 
ميداني و شناختي تازه اي شده است. 
ه��دف اي��ن پ��روژه، ع��لاوه ب��ر 
خلع سلاح حشدالشعبي در عراق، مهار  
ژئوپليتيك ايران از مسيرهاي پيراموني 
و شكستن پيوندهاي هويتي ملت هاي محور مقاومت است. در اين جنگ نرم افزارانه، حشدالشعبي 
به عنوان ستون امنيت مردمي عراق، تحت فشار هم زمان امريكايي ها، نفوذي ها و فريب خوردگان 
داخلي در عراق قرار دارد!! در ايران هم تحركات اقليم كردستان و جمهوري آذربايجان به كانون 
فشار امنيتي و عمليات نيابتي عليه جمهوري اسلامي تبديل شده اند. اين در حالي است كه همايش 
بزرگ پياده روي اربعين، مانند يك مانع راهبردي، مقابل اين پازل چندوجهي ايس��تاده و اين 
راهپيمايي ميليوني، نمايش قدرت نرم مقاومت و نماد وحدت و پيوند فرهنگي سياسي ايران و 
عراق در برابر پروژه تجزيه، تفرقه و تسليم است و دشمنان به خوبي مي دانند كه اگر اربعين زنده 
بماند، پروژه عراق بدون مقاومت و منطقه بدون ايران، شكس��ت خواهد خورد. بنابراين اربعين 
امسال بايد به يك ضدپروژه  راهبردي، با روايت سازي قوي، حضور آگاهانه و تقويت پيوندهاي 
مردمي تبديل شود. اين پياده روي براي دفاع از هويت امت اسلامي، مقاومت و امنيت منطقه اي 

يك ضرورت و تير خلاصي بر پيكر پروژه صهيونيستي- امريكايي خواهد بود. 

چگونه هوش مصنوعي ذهن ما را مهندسي مي كند
پايگاه خبري تبيان نوش��ت: لايك 
مي كنيد و مي رويد! شايد ساده به نظر 
برسد اما هر لايك شما خوراكي است 
براي ماش��يني هوشمند كه با دقتي 
بي س��ابقه در حال مهندس��ي ذهن 
شماس��ت. در قل��ب الگوريتم هاي 
پيشرفته، سيستم هايي مثل يادگيري 
 )RLHF( تقويتي از بازخورد انساني
از همين لايك هاي به ظاهر بي اهميت تغذيه مي كنند تا مدلي خلق شود كه دقيقاً مثل شما 
تصميم بگيرد، انتخاب كند و واكنش نشان دهد. به گزارش مجله Wired كه بر فناوري و علم 
تمركز دارد، مكس لوچين، بنيانگذار پي پال، هشدار مي دهد كه كوه داده هاي لايك در اختيار 
شركت هايي مانند فيس بوك، آنقدر ارزشمند است كه مي تواند مسير آينده هوش مصنوعي را 
تعيين كند. اما اين فقط آغاز ماجراست. هوش مصنوعي حالا نه تنها لايك هاي شما را تحليل 
مي كند، بلكه حتي قبل از كليك شما آنها را پيش بيني مي كند. از همه ترسناك تر اينكه بسياري 
از محتواهايي كه لايك مي كنيد، ديگر حتي محصول انس��ان نيس��تند؛ متن ه��ا، تصاوير و 
چهره هايي با ميليون ها دنبال كننده، ساخته و پرداخته  ماشين ها هستند. وقتي روي دكمه لايك 
كليك مي كنيد، فقط يك احساس ساده را ثبت نمي كنيد، بلكه در حال تغذيه سيستمي هستيد 
كه قرار است ذهن شما را بخواند، بازسازي كند و حتي پيش از خودتان تصميم بگيرد. اين همان 
»ذهن خواني ديجيتال« است كه ديگر صرفاً يك ايده علمي نيست، بلكه واقعيتي زنده در دل 
پلتفرم هاي اجتماعي است. پرسش اين اس��ت كه آيا هنوز ما انتخاب مي كنيم يا فقط طبق 
خواست الگوريتم ها بازي مي كنيم؟ آينده اي در راه است كه در آن، نه محتوا واقعي ا ست، نه 
واكنش ها. فقط شماييد و انبوهي از داده هايي كه از شما استخراج شده اند تا بازاريابي، فريب، يا 

حتي هدايت رفتارتان را براي ديگران ممكن تر كند. هنوز فكر مي كنيد لايك ها بي خطرند؟

از كجاي شهر به ميدان تجريش رسيده بودند؟! 
حسين معززي نيا در تلگرام نوشت: فيلم چندثانيه اي انفجار در ميدان تجريش دست از سرم برنمي دارد. 
مدام در ذهنم تكرار مي شود. چه كس��ي فكرش را مي كرد روزي تصويري »واقعي« از به هوا پريدن 
اتومبيل ها وسط ميدان تجريش ببينيم كه از بس شبيه صحنه هاي انفجار در اكشن هاي هاليوودي 
است »غيرواقعي« به نظر مي رسد. توي آن ماشين ها چه كس��اني بوده اند؟ از كجاي شهر به ميدان 
تجريش رس��يده بودند؟ آمده بودند پارك كنند و بروند خريد، يا خريدشان را كرده  بودند و داشتند 
برمي گشتند؟ صبح كه از خانه راه افتاده بودند چه برنامه اي براي روزشان داشتند؟ پيشنهاد طرح يك 
فيلم مستند يا داستاني: مسير رسيدن هر شخصيت را از ابتدا از خروجش از خانه و دليل رسيدنش به 
آن نقطه از شهر پي گيري كنيم تا برسيم به لحظه  انفجار، برگرديم و از شخصيتي ديگر شروع كنيم تا 
برسيم به هما نجا و قرار گرفتنش كنار ماشين قبلي، شايد اين آدم ها چند لحظه قبل از اين كه خودشان 

را بالاي خيابان ببينند، گم شده وسط دود و غبار، صاحب داستاني كوچك اما باشكوه بوده اند. 

مقايسه قدرت موشک های ما با بمب های آنها
يك كاربر فضاي مجازي نوشت: بعضي وقتا تصور مي كنم اسرائيل موشك هاي مارو داشت و ميزد 
بهمون، چقدر ترسناك بود،موشك هاي ما خيلي وحشتناك تر از موشك هاي جنگنده   اوناس. 
اونايي كه تو جنگ اخير نزديك خونه هاشون موشك خورد و صداي خيلي مهيب شنيدن همين 
صدا و تخريب رو ۳۰،۲۰ برابر كنيد ميشه صدا و تخريب موشك هاي ما. موشك هاي جنگنده ها 
۱۵۰،۱۰۰ كيلوگرمه. موشك هاي ما فقط سر جنگيش به ۲ تن هم ميرسه! فكر كردن بهش هم 
دلهره آوره!... ماشين هايي كه در اطراف محل اصابت موشك هاي ايران هست رو ببينيد از شدت 

موج انفجار همشون جمع و له شدن. فقط شيشه ها نشكسته. از همه جهات له شده.

با حجاب ها آرامش رواني بيشتري دارند 
حسين اسماعيلي به نقل از وبسايت كتابخانه ملي پزشكي امريكا توييت كرد: 
نتايج يك تحقيق روانشناسي در غرب: دختران مسلمان با حجاب، آرامش 
رواني بيشتري دارند. در تحقيق بين سه گروه دختران مسلمان با حجاب، 
دختران مسلمان بي حجاب و دختران ارتدوكس، بالاترين ميزان رضايت از 
بدن در ميان دختران  نوجوان  مسلمان  با حجاب مشهود بود.  آنها همچنين 
فشار كمتري براي دستيابي به استانداردهاي زيبايي ايده آل غربي نسبت به 
دختران نوجواني كه شيوه لباس پوشيدن غربي را مي پذيرند، نشان دادند.  

دم عكاسش گرم 
صفحه ابوالا در شبكه اجتماعي x با درج تصويري از موشك استراتژيك 
ايراني بر فراز آسمان از زاويه اي بينظير و جالب نوشت: عجب تصويري 

دم عكاسش گرم 

8 بزرگ تر از هزارو500 است اگر خدا بخواهد 
حس��ين دارابي با درج يك اينفوگرافي از بودجه نظامي امريكا نوشت: 
ايران 8ميليارد دلار بودجه نظامي داره و در اين جنگ اخير با كشورايي 
كه مجموع بودجه نظاميشون هزارو۵۰۰ ميليارد دلار بوده وارد جنگ 

تحميلي شديم و پيروز هم شديم!
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   فريده اسحاقي: 
ما يه تاريخ مشترك داريم...، پر از درد، پر از 
خون، پر از غيرت و ايستادگي. اونا مي رن، 
اما با دل ما، نه ب��ي دل! يه تكه از قلب مون، 
تو چمدوناشونه...و ما، با اشك بدرقه شون 

مي كنيم. 
   نجمه:

دل هايي كه سال ها در كنار هم تپيدند، حالا 
با احترام خداحافظي مي كنند، نه با قهر، نه 

با تحقير، فقط با شعور
  پدرام:

به جاي قضاوت، احترام ، به جاي بي مهري، 
قدرداني. اين كمترين حقي ا ست كه بر گردن 

ماست در بدرقه شما در بدرقه كريمانه
  نازنين زينب:

براي ب��رادران و خواه��ران افغاني آرزوي 
عاقبت بخيری مي كنيم.

  مهسا سرجويي:
باتوجه به موقعيت مرزي اين شهرس��تان و 
اهميت آن در مديريت اتباع خارجي، اردوگاه 
هيرمند گروه جه��ادي، فع��لًا در وضعيت 
پايدار و منوط به آماده باش اس��ت و تمامي 
زيرس��اخت ها براي پذيرش احتمالي موج 
جديد مهاجرين تجهيز شده اند. خدا قوت. 

   بزرگمهر رضايي: 
در مرز دوغ��ارون ۳ه��زارو۵۰۰ متر مربع 
س��ايه بان براي اس��تراحت و آب معدني، 
آبميوه، كيك، ساندويج سرد ، شربت خنك 
و پك بهداشتي تدارك ديده شده و وسيله 
نقليه هم براي كاهش هزينه ها شون براي 
جابه جايي لوازم من��زل از مبدأ بارگيري تا 
نقطه صفر مرزي واسش��ون فراهم است و 

اتباع رو با احترام بدرقه مي كنيم. 
  سيدمرتضي موسوي: 

شنيده شده در مرز كمبودها و سختي هايي 
هس��ت. مي خواهيد اخراج كني��د، اخراج 
كنيد. ولي انساني. اگر در مرز كمبود غذا و 
آب و امكانات هست، مشابه الگوي اربعين، 
تأمين آب و غذا كنيد. حتي اگر مي دانيد آن 
سمت مرز هم كمبود هست، به هر فرد پك 
آب و غذا بدهيد تا بتواند يك روز آن سمت 
مرز هم به حركت خود ادامه دهد. اكثر اينها 
افراد عادي بودند كه حالا تصميم گرفتيم، 
ديگر ميهمان ما نباشند. احتمالاً اينها آن 
جاسوس��ي كه به مردم ايران حمله كرده 

نيستند. كاري كنيم كه انس��انيت از ما به 
ياد بماند. بس��ياري از اين افراد دشمني با 
ما نداشتند، هر چند از حضور ميليوني آنها 
دل خوشي نداشتيم. كاري نكنيم كه فردا در 

دل برخي از اينها دشمني ايجاد شود. 
  حسنا: 

  با بدرق��ه كريمانه ايراني ها به وطن ش��ون 
برمي گردند، جايي ك��ه بهش تعلق دارن و 
انتظارشون رو ميكشه، اميدوارم علاج شما 

هم در بازگشت به وطن باشه!
  ريحانه النبي:

يه لبخن��د، ي��ه خوش رفتاري، ي��ه بدرقه  
محترمانه شايد ساده به نظر بيادا، ولي واسه 
يه مهاجر، مي تونه معن��ي كل دنيا رو بده، 
به س��لامتي به آغوش خوانواده برگردين 

ان شاءلله... 
  آرزو: 

اينجا نقطه صف��ر مرزي هيرمند ش��مال 
سيستان  و بلوچستانه، جايي كه طوفان هاي 
سيس��تان گر د و خاك رو تا مغز استخوان 
مي برن، اما مهربوني جهادي ها كاري ميكنه 
كه باد ش��رم كنه از تندي . مرز اينجا فقط 
خط رو نقشه نيست مرز دل هاست، افغان ها 
اومدن دي��دن برادري اينجاس��ت نه توي 

شعار، توي  بدرقه كريمانه...
  ميثم كريمي: 

در روزگار تفرقه س��ازي و مرزكش��ي هاي 
سياس��ي، ما راهي تازه را انتخاب كرديم: 
بدرقه با كرامت...نه ب��ا تحقير، نه با طرد، با 

دستي كه هم نان داد، هم عزت. 
   فاطمه آذريان:

 بدرقه  مهاجران افغانس��تاني، يادآوري اين 
است كه انسانيت و اخلاق مي تواند مرزها را 
از ميان بردارد و دوستي ها را جاودانه كند. 

  ملكه قلب ها:
شايد رفتن اجباري باشد، اما تحقير، انتخاب 
ما نيست.  ما ايراني هستيم، حتي مهاجر را 

هم با احترام راهي مي كنيم. 
  دختر پاييز: 

بدرقه كريمانه، يعني فراتر رفتن از سياست 
و نگاه انس��اني به هر فردي كه در ش��رايط 
سخت، ناگزير از ترك وطن خود شده است، 

اين احترام، پيام صلح و دوستي است. 
  زهرا بانو: 

مهاجر، اگر غيرقانوني هم آمده باش��د، باز 
هم انسان است.  ايران، شأن انسان را حفظ 
مي كند. اين فرهنگ ماست، نه با تبليغ، با 
عمل. ان شاءالله كش��ورتان آباد و سر افراز 

باش��د همچون مردم شجاع و زحمت كش 
افغانستاني...

  مريم صيادي: 
رفتن ش��ما، نه يك خبر فوري ا س��ت، نه 
تيتر جنجالي؛ روايتي اس��ت از ب��رادري 
دو مل��تي كه س��ال ها نان و اشك را با هم 
قس��مت كردند! و حالا، در همين رفت��ن 
هم، حواس ش��ان به دل هم اس��ت، نكند 

بي احترامي شود، نكند زخمي بماند!
  ليا آبنوس: 

هزاران عكس و فيلم فيك از افغان ها منتشر 
شد، تا با كمك رسانه هاي معاند، ايران رو 
نژادپرست نشون بدن و اخراج اتباع بيگانه 
رو متوقف كنن! چرا زحمات سپاه، ارتش، 
بسيج رو نشون نميدن؟ تو مرز به افغان ها 
خدمات ميدن كه محترمانه خارج ش��ن، 

بزنيد رو هشتگ  بدرقه_كريمانه
  آقاي رفتگر: 

متأسفانه تو رسانه كوتاهي ميشه. الان اينها 
رو صدا سيما بايد پوشش بده.

  صادق:
 تو دل خيلي از افغانيا، شايد تا سال ها بمونه 
اون لحظ��ه اي كه يه جوون ايراني دس��ت 
بچه شونو گرفت و كمكش كرد سوار بشه...

مهاجران افغانستاني و بدرقه كريمانه در مرز
القاي بدرفتاري با مهاجران افغانستاني شيطنت تازه برخي رسانه هاي دشمن در 
چند روز اخير بود. اخي�راً و در جريان بازگرداندن برخي مهاجران به كشورش�ان 
فيلم ها و ويدئوهايي منتشر شد كه سعي داش�ت القا كند، مأموران ايراني درحال 
بدرفتاري با اتباع هس�تند حال آنك�ه با دقت در اي�ن ويدئوه�ا بي ارتباط بودن 
محتواي آنها با موضوع رد مرز مش�خص بود. جالب اس�ت كه برخ�ي كاربران در 
كامنت هايي به س�اختگي و فيك بودن ويدئوه�اي تفرقه انداز اش�اره كرده و به 

اصطلاح مچ منتش�ر كننده گاني كه اغلب اكانت هاي فيك هستند را مي گرفتند. 
براي مثال در يك مورد مهاجران در پش�ت يك تريلي به چشم مي خوردند و ادعا 
مي ش�د فيلم مربوط به داخل ايران اس�ت، غافل از اينكه پ�لاك تريلي به وضوح 
عبارت هرات را نش�ان مي داد. عده اي از كاربران در يك حركت ستودني در قالب 
تصاوير و جملاتي هش�تگ بدرقه كريمانه را در ش�بكه هاي اجتماعي داغ كردند 
تا رعايت جنبه هاي انس�ان دوس�تانه در بازگرداندن مهاجران بازتاب پيدا كند. 

مسكين فرستاده خداست
آيت الله جوادي آملي حفظه الله:

بدانيم ما هر اندازه به اين نيازمندان برس��يم، ذات اقدس الهي 
چندين برابر عطا مي كند و اين كار شدني است كه انسان حبيب 
او باشد و باور كند كه خدا صدقات را از او مي گيرد و خدا صدقات 
را از او مي پذيرد و مانند آن. اين راه را به ما نشان داده اند و اين راه 
راه دلپذيري اس��ت و راه دلپذير راهي نيست كه انسان برگردد، 

پشيمان شود يا از سرعتش بكاهد. 
اين كلمه مسكين و كلمه رسول را در فهرست نهج البلاغه ملاحظه 
كنيد، حضرت فرمودند:» المسكين رسول الله« يعني اين نيازمندي 
كه امروز به شما مراجع كرده اين را خدا فرستاده، اين رسول الله آن 
رسول الله مصطلح نيست، اگر كس��ي واقعاً نيازمند است و به شما 
مراجعه كرد، بدان كسي او را فرستاده و اگر مشكل او را حل كردي 
بدان كه دست تو قبل از اينكه به دست اين نيازمند برسد به دست 
بي دستي الله رسيده است و براي همين وجود مبارك امام سجاد)ع( 
اگر چيزي به مس��تمند مي داد، دستش را گاهي مي بوييد، گاهي 
مي بوسيد، گاهي بالاي سر مي گذاشت و گاهي به صورت مي كشيد 

و مي فرمود: اين دست من به دست بي دستي الله رسيده است. 

   آیينه نفس
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